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PROTOKÓŁ  NR  XLVIII/14 

z XLVIII  SESJI  SEJMIKU  WOJEWÓDZTWA 

ŚLĄSKIEGO  IV  KADENCJI 
 

(10.03.2014 r. – Sala Sesyjna Urzędu Miasta Częstochowa) 

 

1. Otwarcie sesji – godz. 12
15

 – radny Andrzej Gościniak, Przewodniczący 

Sejmiku Województwa Śląskiego. 

 

- radny Andrzej Gościniak, Przewodniczący Sejmiku – spośród 48 radnych 

Sejmiku Województwa Śląskiego w sesji, zwołanej zgodnie z art. 21 ust. 1 

ustawy o samorządzie województwa, uczestniczy zgodnie z listą obecności 36 

radnych – stwierdzam tym samym prawomocność obrad. Serdecznie witam 

gości przybyłych na dzisiejszą sesję w osobach: Pani Ireny Wóycickiej, 

Sekretarza Stanu w Kancelarii Prezydenta RP, Pani Izabeli Leszczyny 

Sekretarza Stanu w Ministerstwie Finansów, Pana Tomasza Tomczykiewicza, 

Sekretarza Stanu w Ministerstwie Gospodarki. Najuprzejmiej witam 

Prezydenta Miasta Częstochowa, Pana Krzysztofa Matyjaszczyka, któremu 

pragnę podziękować za gościnę. Witam Pana Zdzisława Wolskiego, 

Przewodniczącego Rady Miasta Częstochowa. Pragnę powitać osoby 

duchowne: ks. mitrata Mirosława Drabiuka, proboszcza parafii prawosławnej 

w Częstochowie oraz ks. Adama Glajcara proboszcza parafii ewangelicko-

augsburskiej, również w Częstochowie. Witam Panią Aurelię Hetmańską, 

Dyrektora Urzędu Statystycznego w Katowicach. Wczoraj wypadał Dzień 

Statystyki Polskiej – składam więc podziękowania na ręce Pani Dyrektor. 

Witam st. brygadiera Marka Chmiela, Komendanta Centralnej Szkoły 

Państwowej Straży Pożarnej w Częstochowie, który dzisiaj rano był naszym 

gospodarzem. Witam serdecznie przybyłych parlamentarzystów w osobach: 

Pani Haliny Rozpondek, Pana Andrzeja Szewińskiego, Szymona Giżyńskiego, 

Marka Balta, Artura Bramory. Serdecznie witam Panów Posłów: Wojciecha 

Saługę, Zbyszka Zaborowskiego. Pragnę powitać gości – na miejscu działa 

klub wójtów, burmistrzów, prezydentów i starostów regionu częstochowskiego 

– witam więc Pana Andrzeja Kwapisza, Starostę Częstochowskiego 

Wiceprezesa Zarządu Klubu Wójtów, Burmistrzów, Prezydentów i Starostów 

Regionu Częstochowskiego, Pana Jarosława Rydzka, Przewodniczącego Rady 

Powiatu w Częstochowie. Witam Pana Romana Minkinę, Starostę 

Kłobuckiego, Pana Rafała Krupę, Starostę Zawierciańskiego, Pana Wojciecha 

Pichetę, Starostę Myszkowskiego, Pana Krzysztofa Smelę, Wójta Gminy 

Mykanów, Pana Edwarda Maniurę, Burmistrza Miasta Lubliniec, Pana 

Krzysztofa Nowaka, Burmistrza Miasta Kłobuck. Najserdeczniej w imieniu 

radnych Sejmiku Województwa Śląskiego witam radnych miejskich, 

powiatowych, gminnych subregionu częstochowskiego, którzy zaszczycili 

obrady Sejmiku swą obecnością. Pozwólcie Państwo, że przywitam 
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przedstawicieli środowisk gospodarczych w osobach: Pani Katarzyny 

Woszczyny, Kanclerza Loży Częstochowskiej Business Center Club, Pana 

Tadeusza Szymanka, Prezydenta Rady Regionalnej Izby Przemysłowo-

Handlowej w Częstochowie, Pana Dariusza Jadczyka, Prezesa Regionalnej 

Organizacji Pracodawców w Częstochowie, Pana Włodzimierza Binka, 

Prezesa Częstochowskiej Izby Rzemiosła i Przedsiębiorczości. W tej chwili 

pragnę przywitać władze Województwa Śląskiego Wojewodę Śląskiego, Pana 

dr. Zygmunta Łukaszczyka – pragnę podziękować wraz z Panem Marszałkiem 

Panu Wojewodzie Zygmuntowi Łukaszczykowi za sześcioletnią służbę 

publiczną, która obfitowała w wiele sukcesów, ale najeżona też była klęskami 

żywiołowymi, podczas których sprawne zarządzanie Pana Wojewody 

pomogło ludziom i zminimalizowało skutki. 

 

- Pan Zygmunt Łukaszczyk, Wojewoda Śląski – złożył podziękowania za 6 

lat wspólnej pracy, budowania i szukania najlepszych rozwiązań dla 

województwa śląskiego.  

 

- radny Andrzej Gościniak, Przewodniczący Sejmiku – kontynuując i 

kończąc powitania witam Zarząd Województwa Śląskiego na czele z Panem 

Marszałkiem Mirosławem Sekułą, Panią Skarbnik Elżbietę Stolorz-Krzisz, 

Pana Krzysztofa Dzierwę, Sekretarza Województwa, dyrektorów wydziałów 

oraz jednostek Urzędu Marszałkowskiego, przedstawicieli publikatorów. Na 

samym końcu witam gospodarzy sesji – Panie i Panów Radnych. Na 

dzisiejszej sesji pracować będzie komisja skrutacyjna w składzie: Piotr Zienc, 

Wiesław Maras, Janusz Wita. 

 

Radni nieobecni [według listy]: Bożena Borys-Szopa, Ludgarda Buzek, Marian 

Gajda, Marian Jarosz, Mariusz Kleszczewski, Lucyna Kręcichwost, Adam 

Matusiewicz, Władysław Serafin. 

 

 

2. Rozpatrzenie proponowanych zmian w porządku obrad: 
 

Porządek obrad: 

 

1. Otwarcie sesji Sejmiku. 

2. Rozpatrzenie proponowanych zmian w porządku obrad. 

3. Jasne, że Częstochowa – wystąpienie Pana Krzysztofa Matyjaszczyka, 

Prezydenta Miasta Częstochowy, prezentacja miasta. 

4. Podjęcie uchwały w sprawie ustanowienia planu ochrony Parku 

Krajobrazowego „Orlich Gniazd” (druk IV/771). 

5. Podjęcie uchwały w sprawie objęcia mandatu Radnego Sejmiku 

Województwa Śląskiego (druk IV/786). 
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6. Rodzina szansą – Śląska Karta Dużej Rodziny: 

- wystąpienie Pani Ireny Wóycickiej, Sekretarza Stanu w Kancelarii 

Prezydenta RP, 

- wystąpienie Pani Aurelii Hetmańskiej, Dyrektora Urzędu Statystycznego 

w Katowicach, 

- dyskusja, 

- podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia deklaracji dotyczącej Planu Działań 

pod nazwą Rodzina szansą – Śląska Karta Dużej Rodziny (druk IV/770). 

7. Przyjęcie protokołu z XLIV sesji Sejmiku. 

8. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia przez Sejmik Województwa Śląskiego 

rezolucji w sprawie Ukrainy (druk IV/772). 

9. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia apelu dotyczącego Międzynarodowego 

Centrum Logistycznego w Sławkowie (druk IV/792). 

10. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Wojewódzkiego Programu Opieki nad 

Zabytkami w Województwie Śląskim na lata 2014-2017 (druk IV/780). 

11. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr II/48/15/2006 Sejmiku 

Województwa Śląskiego z dnia 22 maja 2006 roku w sprawie Zasad 

wynajmowania lokali wchodzących w skład publicznego zasobu 

mieszkaniowego Województwa Śląskiego, zmienionej uchwałą Nr 

III/7/10/2007 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 18 kwietnia 2007 

roku w sprawie zmiany uchwały Nr II/48/15/2006 Sejmiku Województwa 

Śląskiego z dnia 22 maja 2006 roku w sprawie zasad wynajmowania lokali 

wchodzących w skład publicznego zasobu mieszkaniowego Województwa 

Śląskiego (druk IV/778). 

12. Podjęcie uchwały w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Województwa Śląskiego na lata 2014-2025 (druk IV/781). 

13. Podjęcie uchwały w sprawie zmian budżetu Województwa Śląskiego na 

2014 rok w związku z rozliczeniem wyniku finansowego za rok 2013 (druk 

IV/784). 

14. Podjęcie uchwały w sprawie zmian budżetu i w budżecie Województwa 

Śląskiego na 2014 rok (druk IV/785). 

15. Podjęcie uchwały w sprawie zaciągnięcia kredytu długoterminowego na 

wydatki majątkowe dla Województwa Śląskiego w roku budżetowym 2014 

(druk IV/782). 

16. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej w formie dotacji 

celowej Gminie Wisła w kwocie 1 000 000 złotych z przeznaczeniem na 

przebudowę kompleksu małych skoczni narciarskich w Wiśle (druk IV/773). 

17. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w planie dochodów gromadzonych na 

wydzielonym rachunku przez jednostki oświatowe oraz finansowanych z 

nich wydatków na 2014 rok (druk IV/783). 

18. Podjęcie uchwały w sprawie określenia zadań, na które Województwo 

Śląskie przeznacza w roku 2014 środki Państwowego Funduszu Rehabilitacji 

Osób Niepełnosprawnych (druk IV/779). 
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19. Podjęcie uchwały w sprawie rozszerzenia działalności Ośrodka Leczniczo-

Rehabilitacyjnego dla Dzieci Kamieniec-Zbrosławice (druk IV/776). 

20. Podjęcie uchwały w sprawie likwidacji Wojewódzkiego Zakładu Opieki 

Zdrowotnej nr 1 im. Prof. Józefa Gasińskiego w Tychach (druk IV/777). 

21. Podjęcie uchwały w sprawie określenia ogólnej powierzchni przeznaczonej 

pod uprawy maku i konopi włóknistych oraz rejonizacji tych upraw w 2014 

roku na terenie Województwa Śląskiego (druk IV/775). 

22. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia zweryfikowanej propozycji planu 

Aglomeracji Strumień (druk IV/774). 

23. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany składu Komisji Rozwoju i 

Zagospodarowania Przestrzennego (druk IV/787). 

24. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany składu Komisji Sportu, Turystyki i 

Rekreacji (druk IV/788). 

25. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany składu Komisji Współpracy 

Zagranicznej i Integracji Europejskiej (druk IV/789). 

26. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany składu Komisji Polityki Społecznej i 

Ochrony Zdrowia (druk IV/790). 

27. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany składu Komisji Współpracy 

Zagranicznej i Integracji Europejskiej (druk IV/791). 

28. Sprawozdanie z działalności Zarządu Województwa Śląskiego w okresie 

pomiędzy sesjami. 

29. Interpelacje, zapytania, wnioski, oświadczenia radnych. 

30. Zamknięcie sesji Sejmiku. 

 

- Marszałek Mirosław Sekuła – w związku z rezygnacją złożoną przez Pana 

Mariusza Kleszczewskiego z funkcji Wicemarszałka Województwa Śląskiego 

wniosek o uzupełnienie porządku obrad Sejmiku o projekty uchwał w sprawie: 

przyjęcia rezygnacji i zwolnienia z pełnienia obowiązków Wicemarszałka 

Województwa Śląskiego (druk IV/793) oraz wyboru Wicemarszałka 

Województwa Śląskiego (druk IV/794). 

 

- radny Andrzej Gościniak, Przewodniczący Sejmiku – sprawy wniosków 

omówiono na konwencie. Innych wniosków nie złożono. Czy są inne 

propozycje zmian porządku obrad ? 

 

Głosowanie nad umieszczeniem w porządku obrad projektu uchwały w sprawie 

przyjęcia rezygnacji i zwolnienia z pełnienia obowiązków Wicemarszałka 

Województwa Śląskiego (druk IV/793): 

 

za  40 

przeciw 0 

wstrzym. 1 
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Głosowanie nad umieszczeniem w porządku obrad projektu uchwały w sprawie 

wyboru Wicemarszałka Województwa Śląskiego (druk IV/794): 

 

za  39 

przeciw 0 

wstrzym. 1 

 

- radny Andrzej Gościniak, Przewodniczący Sejmiku – w myśl ustaleń na 

konwencie oba projekty uchwał będą procedowane po obecnym punkcie 9. 

Propozycja zmiany porządku polegająca na przesunięciu punktu 5 – podjęcie 

uchwały w sprawie objęcia mandatu Radnego Sejmiku Województwa 

Śląskiego (druk IV/786) do punktu 3 [sprzeciwu nie zgłoszono]. 

 

Przyjęty porządek obrad: 

 

1. Otwarcie sesji Sejmiku. 

2. Rozpatrzenie proponowanych zmian w porządku obrad. 

3. Podjęcie uchwały w sprawie objęcia mandatu Radnego Sejmiku Województwa 

Śląskiego (druk IV/786). 

4. Jasne, że Częstochowa – wystąpienie Pana Krzysztofa Matyjaszczyka, 

Prezydenta Miasta Częstochowy, prezentacja miasta. 

5. Podjęcie uchwały w sprawie ustanowienia planu ochrony Parku 

Krajobrazowego „Orlich Gniazd” (druk IV/771). 

6. Rodzina szansą – Śląska Karta Dużej Rodziny: 

- wystąpienie Pani Ireny Wóycickiej, Sekretarza Stanu w Kancelarii 

Prezydenta RP, 

- wystąpienie Pani Aurelii Hetmańskiej, Dyrektora Urzędu Statystycznego 

w Katowicach, 

- dyskusja, 

- podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia deklaracji dotyczącej Planu Działań 

pod nazwą Rodzina szansą – Śląska Karta Dużej Rodziny (druk IV/770). 

7. Przyjęcie protokołu z XLIV sesji Sejmiku. 

8. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia przez Sejmik Województwa Śląskiego 

rezolucji w sprawie Ukrainy (druk IV/772). 

9. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia apelu dotyczącego Międzynarodowego 

Centrum Logistycznego w Sławkowie (druk IV/792). 

10. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia rezygnacji i zwolnienia z pełnienia 

obowiązków Wicemarszałka Województwa Śląskiego (druk IV/793). 

11. Podjęcie uchwały w sprawie wyboru Wicemarszałka Województwa 

Śląskiego (druk IV/794). 

12. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Wojewódzkiego Programu Opieki nad 

Zabytkami w Województwie Śląskim na lata 2014-2017 (druk IV/780). 
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13. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr II/48/15/2006 Sejmiku 

Województwa Śląskiego z dnia 22 maja 2006 roku w sprawie Zasad 

wynajmowania lokali wchodzących w skład publicznego zasobu 

mieszkaniowego Województwa Śląskiego, zmienionej uchwałą Nr 

III/7/10/2007 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 18 kwietnia 2007 roku 

w sprawie zmiany uchwały Nr II/48/15/2006 Sejmiku Województwa 

Śląskiego z dnia 22 maja 2006 roku w sprawie zasad wynajmowania lokali 

wchodzących w skład publicznego zasobu mieszkaniowego Województwa 

Śląskiego (druk IV/778). 

14. Podjęcie uchwały w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Województwa Śląskiego na lata 2014-2025 (druk IV/781). 

15. Podjęcie uchwały w sprawie zmian budżetu Województwa Śląskiego na 2014 

rok w związku z rozliczeniem wyniku finansowego za rok 2013 (druk 

IV/784). 

16. Podjęcie uchwały w sprawie zmian budżetu i w budżecie Województwa 

Śląskiego na 2014 rok (druk IV/785). 

17. Podjęcie uchwały w sprawie zaciągnięcia kredytu długoterminowego na 

wydatki majątkowe dla Województwa Śląskiego w roku budżetowym 2014 

(druk IV/782). 

18. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej w formie dotacji 

celowej Gminie Wisła w kwocie 1 000 000 złotych z przeznaczeniem na 

przebudowę kompleksu małych skoczni narciarskich w Wiśle (druk IV/773). 

19. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w planie dochodów gromadzonych na 

wydzielonym rachunku przez jednostki oświatowe oraz finansowanych z nich 

wydatków na 2014 rok (druk IV/783). 

20. Podjęcie uchwały w sprawie określenia zadań, na które Województwo Śląskie 

przeznacza w roku 2014 środki Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób 

Niepełnosprawnych (druk IV/779). 

21. Podjęcie uchwały w sprawie rozszerzenia działalności Ośrodka Leczniczo-

Rehabilitacyjnego dla Dzieci Kamieniec-Zbrosławice (druk IV/776). 

22. Podjęcie uchwały w sprawie likwidacji Wojewódzkiego Zakładu Opieki 

Zdrowotnej nr 1 im. Prof. Józefa Gasińskiego w Tychach (druk IV/777). 

23. Podjęcie uchwały w sprawie określenia ogólnej powierzchni przeznaczonej 

pod uprawy maku i konopi włóknistych oraz rejonizacji tych upraw w 2014 

roku na terenie Województwa Śląskiego (druk IV/775). 

24. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia zweryfikowanej propozycji planu 

Aglomeracji Strumień (druk IV/774). 

25. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany składu Komisji Rozwoju i 

Zagospodarowania Przestrzennego (druk IV/787). 

26. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany składu Komisji Sportu, Turystyki i 

Rekreacji (druk IV/788). 

27. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany składu Komisji Współpracy 

Zagranicznej i Integracji Europejskiej (druk IV/789). 
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28. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany składu Komisji Polityki Społecznej i 

Ochrony Zdrowia (druk IV/790). 

29. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany składu Komisji Współpracy 

Zagranicznej i Integracji Europejskiej (druk IV/791). 

30. Sprawozdanie z działalności Zarządu Województwa Śląskiego w okresie 

pomiędzy sesjami. 

31. Interpelacje, zapytania, wnioski, oświadczenia radnych. 

32. Zamknięcie sesji Sejmiku. 

 

 

3. Podjęcie uchwały w sprawie objęcia mandatu Radnego Sejmiku 

Województwa Śląskiego (druk IV/786): 
 

- radny Andrzej Gościniak, Przewodniczący Sejmiku – przedstawił 

procedurę obejmowania mandatu, ponadto przedstawił zebranym stosowne 

dokumenty stwierdzające uprawnienia Pana Przemysława Koperskiego do 

objęcia mandatu radnego Sejmiku Województwa Śląskiego. 

 

[do przedstawionego projektu uchwały nie zgłoszono uwag] 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  38 

przeciw 0 

wstrzym. 0 

 

[Pan Przemysław Koperski złożył wymagane prawem ślubowanie] 

 

 

4. Jasne, że Częstochowa – wystąpienie Pana Krzysztofa Matyjaszczyka, 

Prezydenta Miasta Częstochowy, prezentacja miasta: 

 

- Pan Krzysztof Matyjaszczyk, Prezydent Miasta Częstochowa – 

[prezentacja miasta i subregionu] 

Główne tezy wystąpienia: 

- Częstochowa to jedno z najbardziej rozpoznawalnych miast w Polsce i w 

świecie – 13 pod względem wielkości w Polsce, według badań jedno z miejsc 

w kraju najbardziej godnych zaufania i bezpiecznych; 

- Częstochowa to jedno z największych centrów kultu chrześcijańskiego, także 

ważny ośrodek akademicki i gospodarczy; 

- dobre położenie geograficzne w Europie, coraz lepiej skomunikowane, 3 

międzynarodowe lotniska w odległości do 120 km oraz tereny inwestycyjne, 
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wykwalifikowana kadra oraz uchwalony w ubiegły roku program rozwoju 

przedsiębiorczości, to niewątpliwe atuty miasta; 

- priorytety w działaniach na rzecz rozwoju miasta: partnerska współpraca ze 

środowiskiem biznesowym, akademickim, organizacjami pozarządowymi, 

otwarcie na inwestorów zewnętrznych, poprawa drogowej infrastruktury 

miejskiej, rozwijanie programów pomocowych dla mieszkańców, profilowanie 

kształcenia wyższego pod kątem potrzeb regionu; 

- w dniu jutrzejszym ma nastąpić objęcie terenów pohutniczych granicami strefy 

ekonomicznej  

 

[projekcja spotu promocyjnego miasta] 

 

 

5. Podjęcie uchwały w sprawie ustanowienia planu ochrony Parku 

Krajobrazowego „Orlich Gniazd” (druk IV/771): 
 

- Pan Marek Broda, Dyrektor Zespołu Parków Krajobrazowych 

Województwa Śląskiego – [prezentacja Parku Krajobrazowego Orlich 

Gniazd] 

Główne tezy wystąpienia: 

- Park Orlich Gniazd jest jednym z najstarszych parków krajobrazowych w 

Polsce, obejmuje 56.000 ha, z czego ponad 50.000 leży na terenie 

województwa śląskiego – jest największy spośród 8 parków na naszym 

terenie; 

- Park powstawał w latach 1978-80 z połączenia pomniejszych jednostek, np. 

Załęczańskiego Parku Krajobrazowego; 

- ostateczny status parki krajobrazowe województwa śląskiego uzyskały po 

reformie administracyjnej – powstał wówczas także Zespół Parków 

Krajobrazowych Województwa Śląskiego; 

- Park Krajobrazowy Orlich Gniazd biegnie najpiękniejszymi obszarami Jury 

Krakowsko-Częstochowskiej od Częstochowy po Pasmo Niegowonicko-

Smoleńskie; 

- główne zadania Zespołu Parków Krajobrazowych to: prace dokumentacyjne, 

inwentaryzacyjne, opracowania naukowo-badawcze, edukacja ekologiczna; 

ochrona gatunkowa, np. endemitów itp.; 

- przykłady konkretnych działań: ochrona jaskiń, źródlisk, np. Centurii, także 

rewitalizacja źródeł, np. Czarnej Przemszy, także wycinka samosiewów, 

stworzenie systemu zwiedzania poprzez ukierunkowanie ruchu turystycznego 

(ścieżki dydaktyczne, punkty edukacyjne, punkty widokowe), także wypas 

kontrolowany owiec, czy kóz, ochrona drzew pomnikowych; 

- do niektórych z powyższych działań potrzebny jest sprzęt, który udało się 

zakupić min. z programu LIFE; 
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- upowszechnianie wiedzy to przed wszystkim działalność wydawnicza od 

pozycji popularyzujących po specjalistyczne wydawnictwa naukowe; 

- do wszystkich wymienionych działań potrzebny jest plan ochrony, założenia i 

sposób realizacji pokazano w prezentowanym dokumencie – ustawa nakłada 

obowiązek sporządzenia takiego planu na kierownika parku lub zespołu 

parków, opisuje też co dokument powinien zawierać; 

- prace nad planem podjęto jeszcze w 1997 roku, kolejne zmiany prawa 

powodowały, że był już trzykrotnie opiniowany w gminach; 

- w ramach planu przygotowano 6 obszarów działań ochronnych oraz strefy 

funkcjonalne z czterema podstrefami (od najbardziej cennych przyrodniczo do 

zdegradowanych, który powinny zostać odtworzone) i są to wytyczne do 

miejscowych planów zagospodarowania – zaczęto prace w 2012 roku, 

doprowadzono do uzgodnień w 2013, po czym przekazano dokument do 

Urzędu Marszałkowskiego i zajęła się nim Regionalna Dyrekcja Ochrony 

Środowiska w tym roku uzyskano wszystkie pozytywne uzgodnienia; 

 

- radny Andrzej Gościniak, Przewodniczący Sejmiku – opinia Komisji 

Środowiska i Gospodarki Wodnej pozytywna. 

 

[do przedstawionego projektu uchwały nie zgłoszono uwag] 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  33 

przeciw 0 

wstrzym. 0 

 

 

6. Rodzina szansą – Śląska Karta Dużej Rodziny: 
 

- Pani Irena Wóycicka, Sekretarz Stanu w Kancelarii Prezydenta RP – 

dziękuję za zaproszenie na dzisiejszą sesję Sejmiku Województwa Śląskiego, 

która ważna jest na pewno dla wielu rodzin województwa śląskiego, ale też 

ważna jest dla Kancelarii Prezydenta i dla Prezydenta RP. Przystępujecie 

Państwo do podjęcia uchwały w sprawie wsparcia rodziny wielodzietnej. 

Cieszę się, że jest to kolejne już województwo, które taki program wdraża. 

Chcę powiedzieć, że współpraca Kancelarii Prezydenta z samorządami 

różnych szczebli w obszarze polityki rodzinnej układa się naprawdę 

znakomicie i to samorządy właśnie najsilniej odczuwają zmiany 

demograficzne z jednej strony, ale też najlepiej identyfikują potrzeby rodzin i 

potrafią na nie odpowiedzieć. Tak, że z góry gratuluję uchwały przyjętej, mam 

nadzieję, równie jednogłośnie jak poprzednia. Jest to bardzo ważny krok dla 

tworzenia dobrego klimatu dla rodziny w całym województwie. Tworzenie 
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kart dużych rodzin na różnych szczeblach samorządu i na szczeblu 

ogólnopaństwowym, to jedna z 44 rekomendacji programu Pana Prezydenta 

Dobry klimat dla rodziny, programu polityki prorodzinnej, który ma 

odpowiadać na wyzwania demograficzne związane z utrzymującą się już 

bardzo długi czas niską dzietnością w Polsce. Bardzo to różnie wygląda w 

różnych regionach, ale region śląski jest tym problemem silnie dotknięty. Tak 

długo utrzymująca się niska dzietność będzie powodowała zmiany w relacjach 

różnych pokoleń i to będzie bardzo silnie odczuwalne na poziomie rodzin, na 

poziomie lokalnych społeczności, jak i na poziomie całego kraju. Będzie to 

miało wpływ na możliwości rozwoju gospodarczego, na poprawę jakości 

życia, na funkcjonowanie rodzin. Dlatego dobra odpowiedź na to wyzwanie 

jest nam naprawdę niezbędnie potrzebna i program, o którym mówię – został 

przywieziony przeze mnie, będziecie go mogli Państwo odebrać – identyfikuje 

przyczyny, dla których młodzi ludzie nie decydują się na pierwsze lub kolejne 

dziecko. Wychodzimy z założenia, że różnice między liczbą preferowanych 

dzieci przez rodzinę, a rzeczywistą liczbą urodzonych, to jest to miejsce, w 

którym można, że tak powiem, interweniować, ułatwiając rodzinom 

podejmowanie decyzji. Karta Dużych Rodzin, czyli ulgi, które pozwalają 

rodzinom z większą liczbą dzieci – a wiadomo, że są to rodziny przeciętnie 

rzecz biorąc, zdecydowanie biedniejsze niż inne rodziny – pozwalają 

korzystać z różnego rodzaju usług komunalnych, które włączają te rodziny w 

gruncie rzeczy w funkcjonowanie społeczności lokalnych i społeczności 

samorządowej wojewódzkiej, które również mogą oferować dodatkowo różne 

produkty związane z przystąpieniem do takiej karty biznesu. Jednocześnie 

karta też jest sposobem niejako nobilitacji tych rodzin, które bardzo często w 

polskim społeczeństwie są postrzegane jako źródło pewnej patologii, albo 

przypadkowych zbiegów okoliczności, a nie decyzji, więc to szalenie ważne 

żeby myśląc o tej karcie spostrzegać jej najróżniejsze wątki. Ja życzę 

mieszkańcom województwa śląskiego żeby pozytywny wpływ tej karty był 

widoczny jak najszybciej i żeby mieszkańcy mogli jak najszybciej korzystać z 

tej karty. Życzę również całemu województwu śląskiemu żeby poza kartą 

wojewódzką rozwijały się karty na szczeblu samorządowym, przede 

wszystkim gminnym, bo to jest najważniejsze, bo tam jest największa liczba 

usług, z których mieszkańcy mogliby skorzystać, jak i na szczeblu 

powiatowym. Od momentu kiedy Prezydent RP, Pan Bronisław Komorowski, 

ogłosił swój program Dobry klimat dla rodziny powstało ponad 190 takich kart 

samorządowych. Było ich w maju 70, w tej chwili mamy ponad 190 i 

rzeczywiście inicjatywa rozwija się niezwykle prężnie i bardzo szybko. 

Bardzo się cieszę, że województwo śląskie jako całość przystępuje do tej 

inicjatywy i liczę również, że w innych sprawach, zwłaszcza takich jak 

godzenie ról zawodowych, rodzinnych, w tym zwłaszcza ułatwienie dostępu 

do opieki – tu środki europejskie mogą być bardzo pomocne w tworzeniu 

instytucji przedszkolnych i żłobków i rożnych innych, bo chodzi też o to żeby 
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były różnorodne, elastyczne, dostosowane do potrzeb rodziców, nie jeden i ten 

sam wariant. To zależy od uwarunkowań lokalnych, od potrzeb rodziców, 

więc szalenie ważna jest też partycypacja, rozmowa z rodzicami, jakie te 

instytucje powinny być, jak ta opieka powinna być zorganizowana. Mówię o 

tym, bo w tej najbliższej perspektywie budżetowej jest naprawdę okazja żeby 

Polska bardzo mocno podciągnęła i jakby nadrobiła ogromne zaległości w tej 

mierze, które utrudniają rodzicom, a zwłaszcza matkom powrót do pracy, a 

często przesądzają o odkładaniu decyzji o urodzeniu dziecka, albo o jej 

zaniechaniu. Dziękuję jeszcze raz i liczę, że w całym województwie śląskim 

będzie panował dobry klimat dla rodziny. Cieszę się, że Województwo w ten 

sposób stało się bardzo ważnym partnerem programu prezydenckiego Dobry 

klimat dla rodziny. 

 

- Pani Aurelia Hetmańska, Dyrektor Urzędu Statystycznego w Katowicach 

[prezentacja stanowi załącznik nr 1 do protokołu] – witam Państwa serdecznie 

i dziękuję za miłe słowa skierowane w stronę statystyki. Misją statystyki 

publicznej zawsze było i jest dostarczanie rzetelnych informacji. Mam 

nadzieję, że dzisiejszą informację dotyczącą sytuacji ekonomicznej rodzin w 

województwie śląskim uznacie Państwo za satysfakcjonującą. Nasze 

województwo wciąż jest województwem ludnym – w skali kraju koncentruje 

blisko 13 % gospodarstw domowych. Zwróćcie Państwo uwagę, że troszeczkę 

przeciętna liczba osób w gospodarstwie domowym jest niższa niż średnia 

krajowa. W porównaniu do spisu powszechnego z 2002 roku liczba 

gospodarstw domowych zmniejszyła się o 3 %, przy czym w większym 

stopniu w miastach. O tym już mówiłam w poprzednim wystąpieniu, że miasta 

województwa śląskiego trochę nam się wyludniają. Jeśli chodzi o strukturę 

gospodarstw domowych, to w porównaniu ze spisem w 2002 roku w 

największym stopniu wzrosła liczba gospodarstw domowych 3 i więcej rodzin 

– nie osób, tylko rodzin tworzących wspólne gospodarstwo domowe. W 

porównaniu do 2002 roku wzrosła również liczba gospodarstw domowych 

emerytów i to jest troszeczkę niepokojące dla nas, bo to jest duży wzrost 

prawie 16 %. Liczba gospodarstw domowych utrzymujących się z rent, 

emerytur też jest niepokojąco większa. Jak Państwo sobie przypominacie na 

jednym sejmików mówiliśmy o emigracji ludzi młodych i to również wiąże się 

z tym, że nasze województwo według deklaracji złożonych w ostatnim spisie 

powszechnym straciło na emigracji w skali kraju 20 % właśnie ludzi między 

24 a 34 lata – ludzi, którzy wyjechali z naszego województwa. Jeśli chodzi o 

rodziny w gospodarstwach domowych, to w niewielkim stopniu zmniejszyła 

się liczba małżeństw, ale niestety rośnie nam liczba małżeństw bez dzieci. To 

niestety są dosyć niepokojące zjawiska. Rodzin wielodzietnych, czyli 

posiadających troje i więcej dzieci ogółem jest 9 % mniej. Wśród rodzin z 

dziećmi więcej było typu małżeństwo z dziećmi, a najmniej typu partnerzy z 

dziećmi. W stosunku do 2002 roku liczba rodzin z dziećmi w gospodarstwach 
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domowych obniżyła się o 2 %. Jeśli chodzi o sytuację ekonomiczną – w tej 

informacji oparłam się na badaniu budżetu gospodarstw domowych, które jest 

realizowane przez statystykę od wielu lat – pierwsze badania były jeszcze w 

latach trzydziestych, odnowiono je od lat pięćdziesiątych, stale są prowadzone. 

Przeciętny miesięczny dochód na jedną osobę w gospodarstwie domowym jest 

wyższy o kilka groszy niż średnia w Polsce. Całkiem nieźle prezentują się 

również średnie miesięczne wydatki na jedną osobę w gospodarstwie 

domowym, w tym na towary i usługi konsumpcyjne. Jeśli chodzi o osoby w 

gospodarstwach o wydatkach poniżej granicy ubóstwa, to znajdujemy się na 

całkiem dobrej pozycji w stosunku do średniej krajowej. Jeśli chodzi o 

wydatki, to największe wydatki w ostatnich dwóch latach przeciętne 

gospodarstwo domowe wydaje na żywność oraz na użytkowanie mieszkania. 

W 2012 roku przeciętne wydatki wyniosły 1101 zł w porównaniu do roku 

poprzedniego, gdzie było 1053 zł na jedną osobę. Generalnie mamy tendencję 

zwyżkową jeżeli chodzi o konsumpcję. Jeśli chodzi o wyposażenie 

gospodarstw domowych również prezentuje się całkiem nieźle – rośnie ten 

poziom. Jeśli chodzi o jakość życia ludności to średni dochód jest 1600 zł w 

stosunku do Polski – 1478. Gospodarstwa w najlepszej sytuacji materialnej to 

jest 20 %. Tylko 12 % gospodarstw znajduje się w najgorszej sytuacji 

materialnej w stosunku do 15 % w skali ogólnopolskiej. Gospodarstwa 

domowe, które korzystają z pomocy finansowej to w skali województwa jest 

23 % w stosunku do 28 % w skali ogólnopolskiej. Dotyczy to również pomocy 

rzeczowej, usług. Proszę zobaczyć również skalę jakości życia odczuwalnego 

przez mieszkańców w naszym województwie. Ubóstwo dochodowe na tle 

kraju wygląda dobrze, jak również odczuwalne ubóstwo warunków życia – 

mieszkańcy wypowiadają się, że jest na poziomie zadowalającym. Tak jak 

powiedziałam wcześniej zmniejsza się liczba dzieci w rodzinach i to jest w 

połączeniu z migracją ludzi w wieku 24-34 niepokojący czynnik jeśli chodzi o 

dalszy rozwój naszego województwa. 

 

- Marszałek Mirosław Sekuła – po dyskusji na komisjach Zarząd przyjął 

autopoprawkę – została złożona na ręce Przewodniczącego. Po autopoprawce 

treść, w wyniku konsultacji przeprowadzonych wśród szczególnie 

zainteresowanych radnych, nie budzi zastrzeżeń. Plan działań jest taki, że 

Sejmik przyjmuje deklarację i w tejże uchwale znajduje się zobowiązanie dla 

Zarządu dotyczące przygotowania Śląskiej Karty Dużej Rodziny. Dostarczony 

materiał nie miał być załącznikiem do przedłożonej uchwały, raczej był po to 

by rozpocząć szczegółową dyskusję. Gotowy plan działań będzie 

prawdopodobnie gotowy po upływie 2 miesięcy. W przedłożonym, 

dokumencie Zarząd starał się zebrać wszystkie zgłoszone pomysły. Natomiast 

materiał przedłożony przez Panią Minister Wóycicką jest istotnym pakietem, z 

którego będzie też można skorzystać przy konstruowaniu naszych propozycji. 
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- Pan Krzysztof Matyjaszczyk, Prezydent Miasta Częstochowa – z 

dotychczas przedstawionych informacji wynika konieczność zachęcania 

mieszkańców przez samorządowców do pozostania. W Częstochowie 

wdrożono programy zdrowotne, profilaktyczne – wciąż są rozwijane – w 2013 

roku dofinansowano zabiegi in vitro, znieczuleń okołoporodowych, szczepień 

dzieci przeciwko grypie, pneumokokom, HPV, itp. Następna sprawa to 

promowanie wartości rodzinnych – od 6 lat promowane są imprezy w ramach 

Częstochowskich Dni Rodziny, konsultacje i porady psychologiczne, 

logopedyczne, warsztaty edukacyjne, festyny, pikniki – co ma zachęcić całe 

rodziny do wspólnego spędzania czasu. Kolejna rzecz to zapewnienie 

wychowania przedszkolnego – uruchomiono nowe oddziały co dało 325 

nowych miejsc w przedszkolach, zwiększane są środki na dziecięce i 

młodzieżowe klubu sportowe, budowane i modernizowane obiekty sportowe, 

powstają place rekreacji ruchowej. Kolejnym blokiem działań są działania na 

rzecz rodzicielstwa zastępczego – działa tu Częstochowskie Centrum Wsparcia 

Rodziny – szereg inicjatyw w tym zakresie prowadzonych przez organizacje 

pozarządowe – do Centrum może zgłosić się każda rodzina, która chce pełnić 

tą funkcję. W ramach propagowania idei rodzicielstwa zastępczego od kilku 

lat prowadzona jest akcja Masz serce – otwórz do niego drzwi. Kolejny 

segment spraw to inicjatywa na rzecz rodzin wielodzietnych – w 2013 roku 

zaproponowano całoroczny projekt Częstochowa dla rodziny. Karta Rodzina+ 

to lokalny program skierowany do rodzin wielodzietnych – program zakłada 

również preferencje cenowe przy np. zakupie usług. W 2013 roku zostało 

wydanych 320 Kart Rodzina+. Oprócz rodzin wielodzietnych miasto ma 

również na uwadze seniorów, za co otrzymało nagrodę w parlamentarnym 

konkursie Miasto przyjazne seniorom. Rozpoczęto realizację projektu 

aktywizującego Częstochowa seniorom, skierowanego do osób powyżej 60 

roku życia. Założeniem projektu jest przygotowanie pakietu zniżek, rabatów 

dla posiadaczy tzw. kart. Rozwija się ekonomia społeczna – tu np. utworzenie 

samorządowego zakładu budżetowego Centrum Integracji Społecznej, 

tworzone są spółdzielnie socjalne. Wzmacniana jest edukacja, profilowana pod 

kątem potrzeb lokalnego rynku pracy, także promocja szkolnictwa 

zawodowego. Takie działania powodują m.in. że miasto dokłada coraz mniej 

do subwencji oświatowej. Województwo też mogłoby mieć udział w rozwoju 

miasta poprzez pomoc w inwestycjach, np. powrót w RPO do projektów 

węzłów autostradowych. Środowiska akademickie i gospodarcze apelują o 

przywrócenie do kontraktu terytorialnego projektów częstochowskich uczelni. 

 

- radny Czesław Sobierajski – zacytował wypowiedź Jana Pawła II na temat 

szczególnej roli Częstochowy i Jasnej Góry w dziejach Polski, a także roli 

rodziny w dziejach narodu – żeby mówić o rodzinie, trzeba rodzinę kochać. 

Mamy już dzisiaj tylko deklarację, natomiast załącznikiem do uchwały były 

właśnie te działania. Radni PiS wskazywali na komisjach, że te działania 
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nieadekwatnie odpowiadają na sytuację, która jest dobrze opisana w diagnozie, 

tylko tak naprawdę stygmatyzują rodzinę. Dziękując za inicjatywę Prezydenta 

RP, należy sobie życzyć aby Prezydent zwrócił się do rządu RP o wsparcie 

ustawowe dla opisanych działań. Dochodzi do sytuacji, że rodzinom zabiera 

się dzieci, a za pretekst służy właśnie ubóstwo. Mamy takie zjawiska jak 

bezrobocie i marginalizacja, ale mamy też tworzącą się grupę biednych 

pracujących, otrzymujących 4, 5, 6 razy mniejsze wynagrodzenie za pracę niż 

za granicą. Przygotowane propozycje były daleko niewystarczające: np. raz w 

roku biała niedziela z śmiesznymi limitami, a różne jednostki medyczne już to 

realizują i to w większym zakresie. Zaproponował poprawkę do deklaracji. Po 

słowach: kluczowym zadaniem zatem staje się podejmowanie wszelkich 

inicjatyw wzmacniających aktywność i rolę rodziny dopisać: opartej na 

związku małżeńskim kobiety i mężczyzny. Zaproponowany zestaw ulg nie 

znaczy nic dla biednych rodzin wielodzietnych, np. ulgi w hotelach. Żeby 

pomoc była realna musi to być pomoc rządu, od podatków począwszy, po 

inicjatywy samorządów lokalnych. Dopiero wtedy można mówić o realnym 

wsparciu – inaczej jest to farsa i kpina. 

 

- radna Barbara Dziuk – Karta Dużej Rodziny jest dobrym pomysłem, ale są 

pewne wątpliwości, bo dotąd nie ma konkretnych rozwiązań wspierających 

rodziny wielodzietne. Rodzin wielodzietnych nie wspiera się czasami, 

konieczne są rozwiązania podatkowe. Wzorem są rozwiązania w Europie 

zachodniej, a fakt, że wyjeżdżają tam młodzi ludzie i tam wychowują dzieci 

jest tego potwierdzeniem. Powrót do pracy – to bardzo poważny problem 

dotykający wiele kobiet na Śląsku i w Polsce. Sprawa podatku VAT na 

artykuły dziecięce, a także materiały szkolne – są koszmarne ceny, a na 

wyprawkę na początku roku szkolnego można wydać kilka tysięcy zł, a więc 

rodzina filarem rozwoju społeczeństwa ? 

 

- radny Artur Warzocha – w wystąpieniach zabrakło pewnego zróżnicowania 

pod względem regionalnym, czy subregionalnym, bo nie można podchodzić 

do polityki prorodzinnej ujednolicając skalę, ponieważ wszystkie subregiony 

województwa dosyć znacząco się różnią. Co innego ujednolicone dane 

dotyczące ludności, gospodarki dla całego województwa, a co innego jeśli 

bierze się pod uwagę sam subregion częstochowski. Problemy są tutaj 

zwielokrotnione i wymagają specjalnego potraktowania. Mimo różnic z Panem 

Prezydentem Matyjaszczykiem nasz głos powinien wybrzmieć jednakowo, że 

niestety ofiarą wdrożenia przez obecnie rządzącą ekipę modelu polaryzacyjno-

dyfuzyjnego, który sprowadza się ogólnie do tego, że inwestuje się w główne 

ośrodki metropolitalne, a ich rozwój ma generować rozwój mniejszych 

ośrodków. Jest to podejście fałszywe – przykład Częstochowy, miasta 

wyludniającego się i opuszczanego przez podmioty gospodarcze po utracie 

statusu miasta wojewódzkiego. Ludzie młodzi po studiach nie wracają do 
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Częstochowy, bo są tu małe perspektywy. Dane spisu z 2010 roku to jest 

spadek mieszkańców o około 20 tys. po Sosnowcu i Katowicach, jest tu 

największy odsetek osób po 60 roku życia. Prognozy demograficzne na 

najbliższe pół wieku pokazują, że jako naród skurczymy się do 21 mln. Temu 

trzeba przeciwdziałać i to jest uwaga do osób, które będą pracować nad tym 

dokumentem, by powiązać go z lokalnymi planami. 

 

- radny Michał Wójcik – pomysł Karty Dużej Rodziny w tej kadencji Sejmiku 

jest pomysłem Solidarnej Polski Zbigniewa Ziobro – zgłoszony już wiele 

miesięcy temu, trafił do tzw. zamrażarki. Pod koniec ubiegłego roku odbyła 

się sesja Sejmiku poświęcona depopulacji, w trakcie której dowiedzieliśmy 

się, że w województwie śląskim w ciągu ostatnich kilku lat jest mniej o 170 

tys. ludzi, ale to nie wszystkich radnych przekonuje do walki z depopulacją. 

Spodziewałem się zupełnie innego dokumentu i zupełnie innego trybu pracy. 

Nie jest prawdą, że rozmawiano ze wszystkimi zainteresowanymi – nie ze 

mną. Miała powstać grupa ekspertów – przedstawiciele GUS-u, uczelni. 

Wiemy, że dziś miała być przyjęta Karta Dużej Rodziny, ale zmieniono druk i 

teraz jest tylko zobowiązanie do przedłożenia takiego dokumentu, wycięto 

obowiązek sprawozdawania co roku realizacji zadań w tym zakresie. W 

dokumencie, który złożyłem na ręce Przewodniczącego był konkretny termin 

do przygotowania Karty…, tu nie ma. Dziękuję za inicjatywę Prezydentowi 

Komorowskiemu oraz ekspertom z Kancelarii Prezydenta za stworzenie strony 

internetowej, gdzie przedstawiono tryb postępowania przy tworzeniu tego typu 

dokumentów. Po co jest Karta Dużej Rodziny ? Na stronie Prezydenta są treści 

typu: ma zachęcić rodziny do kolejnych dzieci, wspierać budżet rodzin 

wielodzietnych. Czy to co mamy przed sobą to jest polityka prorodzinna ? 

Przestańmy się wygłupiać. Trzeba przygotować bardzo konkretne działania, 

bo to nie zachęci rodzin do pozostawania na Śląsku. Powstał już zespół ds. 

społecznej odpowiedzialności biznesu – tam nie ma polityki, była mowa o 

Karcie Dużej Rodziny – Pana Marszałka zapraszamy żeby nas odwiedził. 

Jeżeli mamy walczyć z ubóstwem, to interesuje nas jakie środki zostaną 

wydzielone na Kartę Dużej Rodziny i kto się ma tym zajmować ? Może 

Regionalny Ośrodek Polityki Społecznej ? Trzeba też zejść na poziom 

środków unijnych. Apel na koniec: niech powstanie grupa ekspertów. 

Chciałbym żeby po tej kadencji została po nas dobra Karta Dużej Rodziny, a 

nie tylko Koleje Śląskie, Stadion Śląski, itd. 

 

- Pani Izabela Leszczyna, Sekretarz Stanu w Ministerstwie Finansów – 

podziękowania dla radnych i Przewodniczącego Sejmiku za przyjazd do 

Częstochowy. Żeby nie zostawiać takiego wrażenia, jak często w swoich 

wypowiedziach pozostawia radny Warzocha, powiem, że wszystkie 

prezentowane przez Prezydenta Matyjaszczyka inwestycje powstały w czasie 

gdy Częstochowa nie była już miastem wojewódzkim. Oczywiście, że bliższa 
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koszula ciału, ale to te złe Katowice, o których często tu się tak myśli i mówi, 

to ich zasługa. I proszę o więcej, zwłaszcza dla Centralnej Szkoły 

Pożarnictwa, bo to jest inwestycja dla województwa śląskiego. Cieszę się 

więc, że Państwo tu jesteście i zadajecie kłam temu czarnowidztwu – w wielu 

inwestycjach partycypuje nie tylko budżet centralny, ale także regionalny. 

Mogło powstać takie wrażenie po wystąpieniach radnych PiS, że ten rząd nie 

dba o rodzinę, że nie ma polityki prorodzinnej. Nigdy nie powstało w tym 

kraju tyle przedszkoli i tyle żłobków jak w trakcie kilku lat rządów tej koalicji. 

Urlop rodzicielski trwał 16 tygodni, teraz trwa rok – to nie jest polityka 

prorodzinna ? W Wielkiej Brytanii i Francji jest lepiej ? Tak, bo to są bogate 

państwa. Polskiego podatnika stać na tyle. Ministerstwo Finansów analizuje 

propozycje ulg dla rodzin wielodzietnych zgłoszone przez Kancelarię 

Prezydenta. Problem w tym, że Polska jest nadal w procedurze nadmiernego 

deficytu i trzeba bardzo rozważnie projektować wydatki. Natomiast wracając 

do Częstochowy, to jej problemem nie jest to, że jest miastem wojewódzkim, 

ale, że brak tu inwestorów i stąd m.in. pomysły rozszerzenia specjalnych stref 

ekonomicznych: mieleckiej i katowickiej. 

 

- radny Jan Kawulok – dziękuję za zmianę projektu uchwały. Bardzo długo 

dyskutowaliśmy nad tym w czwartek na Komisji Zdrowia. Ten projekt spełnia 

jedną rzecz – dziś rozpoczynamy pracę nad Kartą. W pierwszej wersji był 

zawarty plan działań, który zawierał propozycje jednostek podległych 

samorządowi województwa, natomiast nie było deklaracji finansowej ze 

strony Zarządu, a bez tego nie da się przyjąć Karty Dużej Rodziny. Ważne jest 

też czy potrafimy określić cel i to mierzalnie za pomocą określonych środków 

i obszary gdzie możemy pomóc bezkosztowo, np. wspomniane Koleje Śląskie. 

Pytanie czego możemy oczekiwać od tej i innych instytucji ? Jeśli mówimy o 

programach zdrowotnych, to Minister Zdrowia musi zwiększać limity przyjęć 

np. pediatrów. To się nie da zrobić w oderwaniu od realiów. Jeśli mamy 

realizować ambitne założenia, to w perspektywie wieloletniej, monitorując i 

rozmawiając na ten temat. 

 

- radna Małgorzata Ochęduszko-Ludwik – faktycznie na Komisji Zdrowia 

była duża dyskusja i na temat tej uchwały i w pierwotnej wersji był załącznik, 

według radnych niekompletny i nie do końca spójny z treścią uchwały, stąd 

autopoprawka w formie uchwały o treści deklaratywnej. Właściwy dokument 

będzie za 2 miesiące. Nie zgadzam się z kolegą Sobierajskim by cokolwiek 

zmieniać w treści tej uchwały, w nawiązaniu do definicji rodziny, która 

zawarta jest chociażby w ustawie o pomocy społecznej. Karta nie załatwi 

rzecz jasna sprawy dzietności, bo póki nie będzie poprawy jakości życia, nie 

będzie czynników stymulujących wzrost dzietności. Można podjąć uchwałę w 

tym brzmieniu, albo wcale. Można powołać zespół zaproponowany przez 

radnego Wójcika, ale to jest sprawa Marszałka jak porazi sobie z jej realizacją. 
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- radny Piotr Zienc – byłem na posiedzeniu tej komisji i warto mówić o 

faktach. Nie jest prawdą co mówili radni Wójcik i Sobierajski odnośnie planu 

działania, który miał być pierwotnie częścią uchwały, że to na wniosek 

radnych PiS nastąpiły jakiekolwiek zmiany – owszem byli uczestnikami 

krytycznej dyskusji, podkreślałem, że plan jest niekompletny, że jest 

właściwie bublem i zagłosuję przeciw. Na wniosek radnych z różnych opcji 

Pan Marszałek zaproponował autopoprawkę, a zatem nie głosujemy dziś nad 

Kartą… Uchwała dzisiejsza daje szansę i możliwość dalszego działania. 

 

- radny Andrzej Gościniak, Przewodniczący Sejmiku – dyskusja została 

otwarta, będzie kontynuowana. Jeśli Marszałek po wysłuchaniu uwag 

zdecyduje się na takie lub inne działanie to jest to jego plenipotencja. Dyskusja 

została na komisjach zapoczątkowana, trwa na sesji, a na Zarządzie trwać 

będzie. Kiedy będą gotowe propozycje odbędzie się kolejna dyskusja. Co do 

sugestii radnego Sobierajskiego, zdanie zacytowane za deklaracją: kluczowym 

zadaniem zatem staje się podejmowanie wszelkich inicjatyw wzmacniających 

aktywność i rolę rodziny, jako podstawowej komórki społecznej – zawsze 

brzmiało jednoznacznie. Takie brzmienie obejmuje to o czym mówił radny 

Czesław Sobierajski i uważam, że uszczegółowianie jest zbędne. 

 

- radny Czesław Sobierajski – co do wystąpienia radnego Zienca – mowa była 

o członkach klubu PiS, bo jestem jego przewodniczącym. Co do autopoprawki 

cytat art. 16 Konstytucji: małżeństwo jako związek kobiety i mężczyzny, 

rodzina, macierzyństwo i rodzicielstwo znajdują się pod ochroną i opieką 

Rzeczypospolitej Polskiej. Niczego innego nie proponuję. Podtrzymuję 

wniosek. 

 

Głosowanie nad poprawką radnego Sobierajskiego (po słowach: 

wzmacniających aktywność i rolę rodziny dopisać: opartej na związku 

małżeńskim kobiety i mężczyzny): 

 

za  14 

przeciw 20 

wstrzym. 3 

 

Poprawka nie uzyskała akceptacji. 

 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  35 

przeciw 0 



18 

wstrzym. 1 

 

- Pani Irena Wóycicka, Sekretarz Stanu w Kancelarii Prezydenta RP – 

liczę, mam nadzieję i życzę Państwu żeby w ponadpartyjnym porozumieniu 

współpracować nad wszystkimi rozwiązaniami sprzyjającymi rodzinom, nie 

wykluczając również kobiet samotnych i rodzin zastępczych i wszystkich 

innych, w których wychowujemy polskie dzieci. Cała konstrukcja kart dużych 

rodzin będzie w przyszłości taką piramidą, na którą będą się składać 

aktywności różnych samorządów, a uwieńczoną aktywnością rządu, który we 

współpracy z Kancelarią Prezydenta przygotowuje ogólnopolską kartę dużych 

rodzin, która wkrótce będzie przyjęta. Co do kwestii podatków – jest to jedna z 

istotnych rekomendacji Prezydenta, który chce żeby podatki były rozliczane 

rodzinnie, a nie w formie ulg, bo te nie zawsze spełniają swe zadanie. 

Czekamy na moment kiedy będzie można to wprowadzić – Prezydent chce 

żeby to było w tej kadencji Sejmu. Zapraszam do obchodów 

Międzynarodowego Dnia Rodzin – w tym roku przypada 20 lat od czasu kiedy 

został ogłoszony przez ONZ. To będzie 15 maja. Prezydent objął tegoroczny 

Międzynarodowy Dzień Rodzin swoim patronatem – a jedną ze zgłoszonych 

imprez ma zamiar odwiedzić. 

 

[wręczenie pamiątkowej edycji Historii Śląska Pani Minister Irenie Wóycickiej, 

Panu Prezydentowi Krzysztofowi Matyjaszczykowi, st. bryg. Markowi 

Chmielowi, Komendantowi Centralnej Szkoły Pożarnictwa w Częstochowie] 

 

 

[przerwa w obradach (30 minut)] 

 

 

7. Przyjęcie protokołu z XLIV sesji Sejmiku: 
 

Uwag nie zgłoszono. 

 

Głosowanie nad przyjęciem protokołu: 

 

za  34 

przeciw 0 

wstrzym. 2 

 

 

8. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia przez Sejmik Województwa 

Śląskiego rezolucji w sprawie Ukrainy (druk IV/772): 
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- radny Andrzej Gościniak, Przewodniczący Sejmiku – czy wprowadzenie 

jest konieczne ? Nie ma zgłoszeń ! Uprzejmie proszę o przedstawienie 

stanowiska Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej  

 

- radny Piotr Zienc – gdy pojawił się projekt uchwały okres był bardzo gorący. 

Chodzi tu o ideę, gdzie wszyscy powinniśmy mówić jednym głosem i przyjąć 

go ponad podziałami. 

 

- radny Jan Borzymowski – przy tej okazji należałoby pomyśleć o 

intensyfikacji współpracy z Ukrainą, bo jest tam jeszcze mnóstwo Polaków – 

każdy, drobny nawet gest solidarności, jest ważny. 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  37 

przeciw 0 

wstrzym. 0 

 

 

9. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia apelu dotyczącego 

Międzynarodowego Centrum Logistycznego w Sławkowie (druk 

IV/792): 
 

- radny Andrzej Gościniak, Przewodniczący Sejmiku – radni uczestniczyli w 

prezentacji w Centrali Zaopatrzenia Hutnictwa, potem w objeździe na miejscu. 

Projekt był przygotowany we współpracy z CZH. Proszę o przedstawienie 

stanowiska Komisji Rozwoju i Zagospodarowania Przestrzennego ?  

 

- radny Czesław Sobierajski – komisja przyjęła, w tekście uchwały jest 

napisane żeby przekazać ministrowi infrastruktury, natomiast w apelu nie. 

 

- radny Andrzej Gościniak, Przewodniczący Sejmiku – treść zawarta w 

paragrafie 2 o przekazaniu jest wystarczająca. 

 

- radny Michał Czarski – ożywienie Sławkowa to nie jest sprawa 

wewnątrzkrajowa, tylko polityka międzynarodowa, więc apel powinien być 

dedykowany Prezesowi Rady Ministrów, czyli zmienić ministra na Prezesa 

Rady Ministrów. 

 

Głosowanie nad poprawką radnego Czarskiego (uchwałę przekazuje się 

Prezesowi Rady Ministrów): 

 

za  38 
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przeciw 0 

wstrzym. 0 

 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  39 

przeciw 0 

wstrzym. 0 

 

 

10. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia rezygnacji i zwolnienia 

z pełnienia obowiązków Wicemarszałka Województwa Śląskiego 

(druk IV/793): 
 

- radny Andrzej Gościniak, Przewodniczący Sejmiku – czy wprowadzenie 

jest potrzebne ? Pan Marszałek przy wniosku już uzasadniał. Indywidualne 

wystąpienia ? 

 

- radny Michał Wójcik – jaka jest rzeczywista przyczyna odwołania Pana 

Wicemarszałka Kleszczewskiego i czy można wskazać konkretny przepis, 

który został złamany przez zachowanie Pana Marszałka Kleszczewskiego – 

chodzi oczywiście o te dotacje. 

 

- radny Artur Warzocha – nie ma sensu odpytywanie Marszałka z przyczyn 

tego odwołania, są oczywiste. Do tej pory przez 6 lat swego urzędowania 

Wicemarszałek Kleszczewski był broniony, a dziś wiemy, że swoim 

działaniem wywołał skandal, który odbił się szerokim echem. Wicemarszałek 

w tej sprawie zachował się w sposób wyjątkowo niewłaściwy. Już w czasie 

kiedy ustępował Zarząd Pana Marszałka Matusiewicza wytykano niejasne 

okoliczności, w których została przyznana dotacja podmiotowi prywatnemu, 

związanemu z rodziną Pana Wicemarszałka. Wtedy – bo ja to zgłosiłem na 

podstawie doniesień prasowych – zostałem odsądzony od czci i wiary. 

Przedstawiono to wówczas tak, że ostatecznie dotacja nie została udzielona. 

Dzisiaj okazuje się, że jednak została udzielona i jest to olbrzymia kwota i był 

tu konflikt interesów. Domagamy się informacji jakie kroki zostały podjęte 

przez Marszałka Sekułę w celu wyjaśnienia sprawy i czy ewentualnie będą 

zawiadomione organy ścigania ? Druga kwestia – jaką spuściznę zostawia 

Wicemarszałek Kleszczewski jeśli chodzi o służbę zdrowia i co z tym pocznie 

jego następczyni ? Rządy Pana Marszałka Kleszczewskiego w dziedzinie 

służby zdrowia w regionie częstochowskim oznaczały niestety katastrofę, 

m.in. połączenie trzech odrębnie funkcjonujących szpitali w jeden organizm, 

czyli likwidacja łóżek i ograniczenie dostępności usług dla pacjentów, bo tak 
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to trzeba określić, i w dalszej kolejności migracje pacjentów m.in. do 

aglomeracji w celu uzyskania opieki zdrowotnej na odpowiednim poziomie. 

Pan Kleszczewski nie potrafił również rozwiązywać problemów szpitali, jak 

choćby ostatni strajk w szpitalu na Parkitce. To także wiele innych 

niepopularnych decyzji, za które Pan Mariusz Kleszczewski powinien zostać 

rozliczony. Nie jestem specjalnie nieszczęśliwy z powodu opuszczenia 

Zarządu przez Pana Kleszczewskiego, bo był wyjątkowo nieudolny, natomiast 

w jego miejsce mamy kolejną nominację osoby, która nie jest radnym… 

 

- Marszałek Mirosław Sekuła – sprawa od strony prawnej jest oczywista – 

wystarczająca podstawą wniosku jest rezygnacja. Zgodnie z ustawą albo 

przyjmie ją Sejmik, albo funkcja wygasa po 30 dniach. Postanowiłem wnieść 

uchwałę na Sejmik, zbliża się koniec kadencji i powinien być odpowiedzialny 

za te sprawy członek Zarządu. Obie wypowiedzi dotyczyły też przyczyn, dla 

których Pan Marszałek Kleszczewski zdecydował się złożyć rezygnację – od 

razu chcę dodać, że z pracy Pana Kleszczewskiego w zakresie służby zdrowia 

byłem i jestem zadowolony. Po doniesieniach prasowych dotyczących rodziny 

Pana Kleszczewskiego poleciłem szybkie sprawdzenie tych faktów. Projekty 

na dofinansowanie ze środków unijnych oceniane są przez komisję, w skład 

której wchodzą pracownicy Śląskiego Centrum Przedsiębiorczości. Do 

każdego konkursu proponowany jest skład komisji zatwierdzany przez 

marszałka. Opisy dotyczyły zdarzeń z 2010 i 2011 roku, dofinansowanie 

projektu na kwotę 180 tys. zł w zakresie sprzętu okulistycznego i 

infrastruktury okołoturystycznej na kwotę 108 tys. zł. Prawnicy sprawdzili czy 

odbyło się to zgodnie z prawem – odpowiedź brzmi: tak. Wicemarszałek 

Kleszczewski nie brał udziału w posiedzeniach Zarządu, na których 

zatwierdzano wyniki konkursów. Zwrócono też uwagę, że procedura zabrania 

tak faworyzowania, jak i dyskryminowania podmiotów ubiegających się o 

środki unijne. Nie ma podstaw do składania zawiadomienia o podejrzeniu 

popełnienia przestępstwa. Prawo nie zostało naruszone, jednak Pan 

Kleszczewski uznał, że takiej sytuacji powinien złożyć rezygnację i ją złożył. 

W roku 2012 wynik finansowy wszystkich szpitali marszałkowskich był -52 

mln – Państwo o tym wiedzieliście – za rok 2013 jest -9,9 mln zł. Strata 

zmalała czterokrotnie. Na koniec 2012 roku poziom zobowiązań wymagalnych 

wszystkich jednostek wynosił 206,9 mln, a na dzień 31 grudnia 2013 – 149,8 

mln. Te liczby mówią o tym, że poprawia się zarządzanie szpitalami. To NFZ 

wydaje na placówki podległe samorządowi województwa około 1,7 mld zł 

rocznie i to NFZ rządzi służbą zdrowia w województwie. Co do zdolności 

rozwiązywania konfliktów tu też ocena pracy Marszałka Kleszczewskiego 

musi być pozytywna, jednak szanuję jego decyzję i uważam, że tak powinien 

postąpić. 
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- radna Barbara Dziuk – w związku z faktem, że w tej kadencji niektóre 

zakłady opieki zdrowotnej były przekształcane w spółki, należałoby 

przeprowadzić analizę tego co dobrego udało się stworzyć dzięki tym 

spółkom, czy wynik jest dodatni, czy ujemny, bo doniesienia są niepokojące – 

jest mowa o rosnącym długu rzędu 50 tys. zł z miesiąca na miesiąc w 

niektórych zakładach. 

 

- radny Czesław Sobierajski – jako klub złożyliśmy 25 lutego na ręce 

Przewodniczącego wniosek o umieszczenie w porządku obrad sprawy, o której 

mówimy. Kilka spraw do Pana Marszałka, bo może Pan nie wie – Śląska 

Organizacja Turystyczna przyznała certyfikat Smaki śląskie dla restauracji 

hiszpańskiej, która może serwowała ze dwie potrawy, a zajmowała się czymś 

innym. Prezesem ŚOT był Mariusz Kleszczewski – można powiedzieć, że 

wyszedł i nie wiedział, że przyznali. Jak wybuchła afera to restauracja 

wycofała się sama. Może prawnie jest dobrze, ale etycznie nie. 

 

- radny Jan Kawulok – na ostatniej komisji pytaliśmy o dane finansowe i 

uzyskaliśmy odpowiedź, że ich nie ma, więc jestem zaskoczony, bo trudno nie 

zgodzić się wypowiedzią Marszałka, ale albo te dane są, albo ich nie ma. 

Proszę przyjąć jakieś zasady informowania radnych o wynikach finansowych. 

Co do wyników finansowych za ostatnie 3 lata są pewne niuanse – zmieniono 

zasady rachunkowości szpitali na wniosek ministerstwa, inaczej oblicza się 

amortyzację. Jeżeli służba zdrowia działa dobrze, to nowa Pani Marszałek 

będzie to musiała kontynuować, jeżeli źle będą potrzebne korekty, 

przypominam tylko, że kolejki dochodzą do 6 lat. 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  36 

przeciw 0 

wstrzym. 0 

 

 

11. Podjęcie uchwały w sprawie wyboru Wicemarszałka Województwa 

Śląskiego (druk IV/794): 
 

- radny Andrzej Gościniak, Przewodniczący Sejmiku – zgodnie z 32 ust. 3 w 

związku z ust. 4 ustawy o samorządzie województwa głosowanie 

przeprowadza się w sposób tajny – decyduje zwykła większość w obecności 

co najmniej połowy ustawowego składu Sejmiku. Wyboru dokonuje się na 

wniosek Marszałka Województwa, który przedstawia kandydaturę. 
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- Marszałek Mirosław Sekuła – nawiązując do wcześniejszego wystąpienia 

proponuję kandydaturę Pani Aleksandry Skowronek, która posiada 

wykształcenie wyższe, uzyskała tytuł magistra administracji. W 2002 

ukończyła studia podyplomowe na Akademii Ekonomicznej w zakresie 

ekonomicznych aspektów zarządzania zasobami ludzkimi, w 2010 roku studia 

w Poznaniu w zakresie Akademii liderów samorządowych. Przedstawił ścieżkę 

zawodową kandydatki. 

 

- radny Andrzej Gościniak, Przewodniczący Sejmiku – czy Pani Aleksandra 

Skowronek wyraża zgodę na kandydowanie ? … Tak. 

 

- Pani Aleksandra Skowronek – przedstawiła dokonania zawodowe w zakresie 

przekształceń zakładów opieki zdrowotnej na terenie miast Ruda Śląska i 

Świętochłowice. Obiecała dołożyć należytej staranności jeśli chodzi o 

wojewódzką służbę zdrowia. 

 

- radny Artur Warzocha – jakie będą priorytety na pozostałe pół roku kadencji 

i które kandydatka ma zamiar zrealizować ? 

 

- radny Andrzej Gościniak, Przewodniczący Sejmiku – głosowanie 

przeprowadza 5-osobowa komisja skrutacyjna wybrana spośród radnych. 

Zaproponował komisję do wyborów tajnych w składzie: Piotr Zienc, Wiesław 

Maras, Janusz Wita, Urszula Grzonka, Adam Lubas [radni wyrazili zgodę na 

uczestnictwo w pracach komisji]. 

 

 

Głosowanie nad zatwierdzeniem składu komisji skrutacyjnej do wyborów 

tajnych: 

 

za  38 

przeciw 0 

wstrzym. 0 

 

 

- radna Urszula Grzonka – czy nadal będą kontynuowane przekształcenia 

szpitali w spółki ? 

 

- radny Jan Kawulok – jaka jest sytuacja przekształconego szpitala w Rudzie 

Śląskiej i czy są informacje na temat pomocy dla tej jednostki ? 

 

- radny Jan Borzymowski – czy są jakieś widoki na zgrupowanie niektórych, 

największych szpitali wielospecjalistycznych w sieć. Prawdziwa jest opinia, że 

są one dyskryminowane. Czy będzie można stworzyć ponadpartyjny zespół, 
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który będzie się zastanawiał nad dalszą strategią dużych, 

wielospecjalistycznych i czy będziemy mogli dla nich stworzyć lobbing, który 

pozwoli dostrzec NFZ prawdziwe potrzeby ? 

 

- Pani Aleksandra Skowronek – priorytety: poprawa kondycji finansowej i 

dostępu do świadczeń – to jest podstawa. Przekształcenia w spółki to kwestia 

otwarta. Mniejsze szpitale przekształcone w spółki zupełnie dobrze prosperują 

– szpital w Rudzie Śląskiej miał problem z kontraktem na okulistykę. Miasto 

pomogło w tym zakresie, choć był tam odpowiedni sprzęt, dobra kadra i 

mogły być wykonywane zabiegi na wysokim stopniu referencyjności. Szpitale 

wojewódzkie, wielospecjalistyczne powinny być objęte szczególną opieką, bo 

jest to duży problem. Nie wykluczam powołania zespołu ekspertów ponad 

podziałami dla zajmowania się tym tematem. 

 

- radny Andrzej Gościniak, Przewodniczący Sejmiku – zawieszam 

procedowanie w punkcie 11 do czasu gdy komisja przygotuje karty do 

głosowania… 

 

 

12. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Wojewódzkiego Programu 

Opieki nad Zabytkami w Województwie Śląskim na lata 2014-

2017 (druk IV/780): 
 

- radny Andrzej Gościniak, Przewodniczący Sejmiku – czy wprowadzenie 

jest potrzebne ? … Nie ma takich zgłoszeń. Opinia Komisji Edukacji, Nauki i 

Kultury jest pozytywna. Czy ktoś indywidualnie chciałby zabrać głos ? … Nie 

ma takich zgłoszeń ! 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  28 

przeciw 0 

wstrzym. 0 

 

 

13. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr II/48/15/2006 

Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 22 maja 2006 roku w 

sprawie Zasad wynajmowania lokali wchodzących w skład 

publicznego zasobu mieszkaniowego Województwa Śląskiego, 

zmienionej uchwałą Nr III/7/10/2007 Sejmiku Województwa 

Śląskiego z dnia 18 kwietnia 2007 roku w sprawie zmiany uchwały 

Nr II/48/15/2006 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 22 maja 
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2006 roku w sprawie zasad wynajmowania lokali wchodzących 

w skład publicznego zasobu mieszkaniowego Województwa 

Śląskiego (druk IV/778): 
 

- radny Andrzej Gościniak, Przewodniczący Sejmiku – czy jest potrzebne 

wprowadzenie ? … Nie ma takich zgłoszeń. Opinia Komisji Rozwoju i 

Zagospodarowania Przestrzennego jest pozytywna. Opinia Komisji Budżetu, 

Skarbu i Finansów oraz Komisji Statutowo-Regulaminowej … pozytywne. 

Czy ktoś chciałby indywidualnie zabrać głos w tej sprawie ? … Nie ma ! 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  27 

przeciw 0 

wstrzym. 0 

 

 

14. Podjęcie uchwały w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Województwa Śląskiego na lata 2014-2025 (druk 

IV/781): 
 

- radny Andrzej Gościniak, Przewodniczący Sejmiku – czy wprowadzenie 

jest konieczne ? … Nie ma zgłoszeń. Opinia Komisji Budżetu, Skarbu i 

Finansów … pozytywna. Jeśli inne komisje zajęły się fragmentem uchwały, 

proszę o zgłoszenie. Nie ma takich zgłoszeń ! Czy ktoś indywidualnie chciałby 

zabrać głos w tej sprawie ? … Nie ma ! 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  17 

przeciw 0 

wstrzym. 6 

 

- radny Andrzej Gościniak, Przewodniczący Sejmiku – komisja stwierdza, że 

quorum na sali jest, nie wszyscy radni wzięli udział w głosowaniu. 

 

 

15. Podjęcie uchwały w sprawie zmian budżetu Województwa 

Śląskiego na 2014 rok w związku z rozliczeniem wyniku 

finansowego za rok 2013 (druk IV/784): 
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- radny Andrzej Gościniak, Przewodniczący Sejmiku – czy wprowadzenie 

jest potrzebne ? … Nie ma zgłoszeń. Opinia Komisji Budżetu, Skarbu i 

Finansów jest pozytywna. Czy ktoś indywidualnie chciałby zabrać głos w tej 

sprawie ? … Nie ma takich zgłoszeń ! 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  23 

przeciw 0 

wstrzym. 6 

 

 

16. Podjęcie uchwały w sprawie zmian budżetu i w budżecie 

Województwa Śląskiego na 2014 rok (druk IV/785): 
 

- radny Andrzej Gościniak, Przewodniczący Sejmiku – czy wprowadzenie 

jest potrzebne ? … Nie ma takich zgłoszeń. Opinia Komisji Budżetu, Skarbu i 

Finansów jest pozytywna. Czy ktoś indywidualnie chciałby zabrać głos ? … 

Nie ma takich zgłoszeń ! 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  23 

przeciw 0 

wstrzym. 6 

 

 

17. Podjęcie uchwały w sprawie zaciągnięcia kredytu 

długoterminowego na wydatki majątkowe dla Województwa 

Śląskiego w roku budżetowym 2014 (druk IV/782): 
 

- radny Andrzej Gościniak, Przewodniczący Sejmiku – czy jest potrzebne 

wprowadzenie ? … Nie ma takich zgłoszeń. Opinia Komisji Budżetu, Skarbu i 

Finansów … jest pozytywna – oraz innych, jeśli inne komisje fragmentami się 

zajęły … Komisja Rozwoju i Zagospodarowania Przestrzennego … opinia nie 

jednogłośnie, ale pozytywna. Czy ktoś indywidualnie chciałby zabrać głos w 

tej sprawie ? … Nie ma takich zgłoszeń ! 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  23 

przeciw 5 

wstrzym. 0 
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18. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej w formie 

dotacji celowej Gminie Wisła w kwocie 1 000 000 złotych 

z przeznaczeniem na przebudowę kompleksu małych skoczni 

narciarskich w Wiśle (druk IV/773): 
 

- radny Andrzej Gościniak, Przewodniczący Sejmiku – czy wprowadzenie 

jest konieczne ? … Nie ma takich zgłoszeń. Opinia Komisji Budżetu, Skarbu i 

Finansów – pozytywna, Komisji Sportu, Turystyki i Rekreacji – jednogłośnie 

pozytywna. Czy ktoś indywidualnie chciałby wystąpić ? … Nie ma takich 

zgłoszeń ! 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  30 

przeciw 0 

wstrzym. 0 

 

 

19. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w planie dochodów 

gromadzonych na wydzielonym rachunku przez jednostki 

oświatowe oraz finansowanych z nich wydatków na 2014 rok 

(druk IV/783): 
 

- radny Andrzej Gościniak, Przewodniczący Sejmiku – czy wprowadzenie 

jest konieczne ? … Nie ma potrzeby. Opinia Komisji Budżetu, Skarbu i 

Finansów – pozytywna, Komisji Edukacji, Nauki i Kultury – pozytywna. 

Indywidualne wystąpienia ? … Nie ma takich zgłoszeń ! 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  28 

przeciw 0 

wstrzym. 0 

 

 

20. Podjęcie uchwały w sprawie określenia zadań, na które 

Województwo Śląskie przeznacza w roku 2014 środki Państwowego 

Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych (druk IV/779): 
 

- radny Andrzej Gościniak, Przewodniczący Sejmiku – czy wprowadzenie 

jest konieczne ? … Nie ma takich zgłoszeń. Opinia Komisji Budżetu, Skarbu i 
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Finansów jest pozytywna, Komisji Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia 

również pozytywna. Czy indywidualnie ktoś chciałby zabrać głos ? … Nie ma 

takich zgłoszeń ! 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  35 

przeciw 0 

wstrzym. 0 

 

- radny Andrzej Gościniak, Przewodniczący Sejmiku – wracamy do 

procedowania w punkcie 11 – podjęcie uchwały w sprawie wyboru 

Wicemarszałka Województwa Śląskiego (druk IV/794). 

 

- radny Piotr Zienc – komisja w składzie: Piotr Zienc – przewodniczący, 

Wiesław Maras, Adam Lubas, Urszula Grzonka, Janusz Wita została 

powołana do przeprowadzenia głosowania tajnego w sprawie wyboru 

Wicemarszałka Województwa Śląskiego. O pozytywnym wyniku decyduje 

zwykła większość w obecności co najmniej połowy ustawowego składu 

Sejmiku. Jest przygotowane miejsce do tajnego głosowania. Karta zawiera trzy 

opcje: za, przeciw, wstrzymujący – głos ważny to wskazanie tylko i wyłącznie 

jednej z tych opcji. 

 

[komisja przeprowadziła głosowanie] 

 

 

- radny Andrzej Gościniak, Przewodniczący Sejmiku – wracamy do 

zawieszonego wcześniej procedowania. 

 

 

[prowadzenie obrad przejął radny Piotr Kurpios, Wiceprzewodniczący Sejmiku] 

 

 

21. Podjęcie uchwały w sprawie rozszerzenia działalności Ośrodka 

Leczniczo-Rehabilitacyjnego dla Dzieci Kamieniec-Zbrosławice 

(druk IV/776): 
 

- radny Piotr Kurpios, Wiceprzewodniczący Sejmiku – czy w tej sprawie 

ktoś zechce zabrać głos ? … Nie widzę ! Komisja Polityki Społecznej … 

opinia pozytywna … quorum na sali jest… 

 

Głosowanie nad uchwałą: 
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za  28 

przeciw 0 

wstrzym. 0 

 

 

22. Podjęcie uchwały w sprawie likwidacji Wojewódzkiego Zakładu 

Opieki Zdrowotnej nr 1 im. Prof. Józefa Gasińskiego w Tychach 

(druk IV/777): 
 

- radny Piotr Kurpios, Wiceprzewodniczący Sejmiku – w tej sprawie ktoś z 

Państwa zechce zabrać głos ? 

 

- radny Jan Kawulok – to już chyba piąta uchwała w sprawie dawnego 

Wojewódzkiego Szpitala Specjalistycznego w Tychach. Wiemy, że szpital 

miał od 2008 roku problemy finansowe, została podjęta decyzja o 

przekształceniu, potem kolejne porozumienia i na dziś ta mała przychodnia ma 

62 mln zobowiązań z rezerwami, natomiast strata netto za rok 2013 wynosiła 

30,2 mln zł. Tu nasuwa się pytanie czy można było uniknąć wydatkowania 

tych środków ? Przypominam, że 5 lat temu proponowaliśmy by powstała 

duża jednostka łącząca szpital marszałkowski i prezydencki w sieci. 

Wybraliśmy inną drogę i w tej chwili mamy w Tychach 3 spółki przy takich 

kosztach. Trzeba sobie zadać pytanie czy można było zrobić taniej i lepiej ? Ta 

uchwała jest konsekwencją poprzednich złych decyzji. 

 

- radny Piotr Kurpios, Wiceprzewodniczący Sejmiku – opinia Komisji 

Polityki Społecznej … pozytywna ! 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  20 

przeciw 6 

wstrzym. 1 

 

 

23. Podjęcie uchwały w sprawie określenia ogólnej powierzchni 

przeznaczonej pod uprawy maku i konopi włóknistych oraz 

rejonizacji tych upraw w 2014 roku na terenie Województwa 

Śląskiego (druk IV/775): 
 

- radny Piotr Kurpios, Wiceprzewodniczący Sejmiku – czy w tej sprawie 

ktoś chce zabrać głos ? … Opinia komisji właściwej… pozytywna ! 
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Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  26 

przeciw 0 

wstrzym. 1 

 

 

24. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia zweryfikowanej propozycji 

planu Aglomeracji Strumień (druk IV/774): 
 

- radny Piotr Kurpios, Wiceprzewodniczący Sejmiku – czy w tej sprawie 

ktoś zechce zabrać głos ? … Nie widzę ! Opinia Komisji Środowiska i 

Gospodarki Wodnej pozytywna ! 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  29 

przeciw 0 

wstrzym. 0 

 

 

[prowadzenie obrad przejął radny Andrzej Gościniak, Przewodniczący Sejmiku] 

 

 

- radny Andrzej Gościniak, Przewodniczący Sejmiku – wracamy do 

procedowania w sprawie wyboru Wicemarszałka Województwa Śląskiego. 

 

- radny Piotr Zienc – odczytał protokół głosowania tajnego w sprawie wyboru 

Wicemarszałka Województwa Śląskiego. Komisja rozdała karty do 

głosowania w liczbie 37. Po otwarciu urny komisja ustaliła, iż głosów 

ważnych oddano 36, nieważnych – 1. Wyniki głosowania: za – 22, przeciw – 

14, wstrzymujących – 0. 

 

- radny Andrzej Gościniak, Przewodniczący Sejmiku – stwierdzam, iż Pani 

Aleksandra Skowronek została wybrana w skład Zarządu Województwa 

Śląskiego. 

 

 

[prowadzenie obrad przejął radny Piotr Kurpios, Wiceprzewodniczący Sejmiku] 

 

 

25. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany składu Komisji Rozwoju 

i Zagospodarowania Przestrzennego (druk IV/787): 
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- radny Piotr Kurpios, Wiceprzewodniczący Sejmiku – czy w tej sprawie 

ktoś z Państwa zechce zabrać głos ? … Nie widzę ! 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  31 

przeciw 0 

wstrzym. 0 

 

 

26. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany składu Komisji Sportu, 

Turystyki i Rekreacji (druk IV/788): 
 

- radny Piotr Kurpios, Wiceprzewodniczący Sejmiku – kto z Pań i Panów 

Radnych w tej sprawie zechce zabrać głos ? … Nie widzę ! 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  32 

przeciw 0 

wstrzym. 0 

 

 

27. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany składu Komisji Współpracy 

Zagranicznej i Integracji Europejskiej (druk IV/789): 
 

- radny Piotr Kurpios, Wiceprzewodniczący Sejmiku – czy w tej sprawie 

ktoś zechce zabrać głos ? … Nie widzę ! 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  30 

przeciw 0 

wstrzym. 0 

 

 

28. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany składu Komisji Polityki 

Społecznej i Ochrony Zdrowia (druk IV/790): 
 

- radny Piotr Kurpios, Wiceprzewodniczący Sejmiku – czy w tej sprawie 

ktoś z Państwa zechce zabrać głos ? … Nie widzę ! 

 



32 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  30 

przeciw 0 

wstrzym. 0 

 

 

29. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany składu Komisji Współpracy 

Zagranicznej i Integracji Europejskiej (druk IV/791): 
 

- radny Piotr Kurpios, Wiceprzewodniczący Sejmiku – czy w tej sprawie 

ktoś chce zabrać głos ? … Nie widzę ! 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  27 

przeciw 0 

wstrzym. 0 

 

 

30. Sprawozdanie z działalności Zarządu Województwa Śląskiego 

w okresie pomiędzy sesjami: 
 

Przedstawił Marszałek Mirosław Sekuła [sprawozdanie stanowi załącznik nr 2 

do protokołu sesji]… 

 

Uwag i zapytań do sprawozdania nie zgłoszono. 

 

 

31. Interpelacje, zapytania, wnioski, oświadczenia radnych: 
 

- radna Barbara Dziuk – nie będę długo zabierać czasu, bo wiadomo która jest 

godzina, ale nie mogę nie złożyć dziś na ręce Pana Marszałka, aby podjąć 

działania odnośnie Muzeum Górnośląskiego. W wielu środowiskach jest 

informacja o likwidacji tego obiektu, dlatego pozwalam sobie złożyć 

interpelację, ponieważ region bytomski jest szczególnym regionem, jest 

liderski – muzeum jest stuletnie. Całą historię na podstawie dokumentacji 

przygotowałam. Składam wniosek żeby odbyć obrady Komisji Edukacji – 

dobrze żeby to się odbyło w Muzeum Górnośląskim z udziałem władz 

Bytomia (złożona na piśmie). Drugą prośbę mam do pracowników Kancelarii, 

ponieważ zdarza mi się już po raz kolejny, że mam korespondencję otwartą, 

również listy polecone – nie dotarła do mnie korespondencja od Pani Poseł 

Beaty Szydło, dostałam ją w formie maila oraz zgłaszam również niepokojące 
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problemy ze skrzynką odbiorczą wojewódzką, w związku z tym że jestem 

informatykiem wiem jakie mogą być niebezpieczeństwa. O nic nikogo nie 

posądzam, tylko bardzo bym prosiła żeby na to zwrócić uwagę. 

 

- radny Janusz Buzek – chcę dzisiaj skierować pismo do Pana Marszałka 

dotyczące rewitalizacji linii kolejowej nr 190 na odcinku Cieszyn – Bielsko-

Biała (złożona na piśmie). 

 

- radny Stanisław Dzwonnik – złożył wniosek o uwzględnienie w ramach 

dofinansowania z pomocy technicznej tworzenia subregionalnych punktów 

wsparcia doradczego oraz podziału środków na subregiony w zależności od 

potencjału (złożona na piśmie). 

 

- radny Piotr Czarnynoga – Pan Marszałek w sprawozdaniu nie wspomniał, 

więc może ja w imieniu Komisji Edukacji, a także Rady Programowej 

poinformuję Państwa, że dobiegł końca wieloletni remont naszej Filharmonii 

za prawie 50 mln zł, głównie ze środków programu Infrastruktura i 

Środowisko. Mamy nową filharmonię. 28 marca – i tu jest ta informacja – 

jesteście Państwo wszyscy zaproszeni na koncert inauguracyjny. Niestety, 

Filharmonia nie zdążyła z zaproszeniami, ale te zaproszenia Kancelaria 

Sejmiku dośle do Państwa. Proszę rezerwować termin. Godziny nie znam – 

tradycyjna godzina koncertów to jest 19
00

, ale ze względu na to, że będzie 

część oficjalna najprawdopodobniej będzie to godzina 18
00

. 

 

- radny Janusz Buzek – Panie Marszałku ! Chciałem przeprosić, bo nie 

wyraziłem wdzięczności za dzisiejszą uchwałę i przekazanie dzisiaj Miastu 

Wiśle środków w wysokości 1 mln zł na przebudowę skoczni narciarskich. 

Dzwoniłem przed chwilą do prezesa KS Ustronianka, którego wychowankiem 

jest Adam Małysz. Będą tam teraz odpowiednie warunki, poziom sportowy się 

podniesie. Bardzo dziękuję Panie Marszałku ! 

 

- radna Ewa Lewandowska – w nawiązaniu do skoczni, ponieważ radny Buzek 

wywołał moją wypowiedź, to ja powiem tak, że to jest gest wszystkich 

Państwa Radnych z zarządem dla młodzieży sportowej z województwa 

śląskiego. Myślę, że my nie będący mieszkańcami Podbeskidzia cieszymy się 

również bardzo, tym bardziej, że z Komisją Sportu byliśmy Szczyrku-

Buczkowicach – wystosowaliśmy do Zarządu, żeby wspierać właśnie sporty 

zimowe, wniosek o wsparcie Szkoły w Buczkowicach jakąś kwotą dotacji, ale 

nie po to, żeby jak to niektórzy radni na komisji mówili, robić jakiegoś 

Mikołaja w środku roku, tylko po to żeby te inwestycje, które budujemy w 

danym zakresie, żeby one potem miały ludzi, żebyśmy też pamiętali o kapitale 

ludzkim. Ja wiem, że jest problem finansowy, ale też pamiętajmy o tym, że 

jeżeli tylko jest jakaś możliwość czasami wsparcia ludzi w trudnej sytuacji, a 
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tak w tej chwili dzieje się w Szczyrku, to pochylmy się nad tym. Polecam 

nadal Zarządowi szkołę w Szczyrku-Buczkowicach, z której to absolwenci 

reprezentowali nas również na igrzyskach olimpijskich w ilości 9 osób, z 

której to szkoły wywodzi się Piotr Żyła, Aleksander Zniszczoł, a także mistrz 

świata Jakub Wolny. 

 

- radny Piotr Kurpios, Wiceprzewodniczący Sejmiku – chciałem bardzo 

serdecznie podziękować za to, że Sejmik mógł odbyć się w Częstochowie, że 

Państwo Radni, cały aparat administracyjny wszystko sprawnie 

przeprowadzili. Nam częstochowianom, nie tylko związanym z samorządem 

województwa, ale z siostrzanym samorządem powiatowym, miejskim, jest 

bardzo miło i za to Panu Przewodniczącemu, Państwu Radnym, całemu 

Zarządowi serdecznie chcę podziękować. Chcę też podziękować tym, dzięki 

którym ta eskapada doszła do skutku i się odbyła bez większych zawirowań, 

czyli pracownikom tak Urzędu Marszałkowskiego, jak i Urzędu Miasta … po 

wyczerpaniu porządku obrad zamykam odbytą w Częstochowie XLVIII sesję 

Sejmiku Województwa Śląskiego… 

 

 

32. Zamknięcie sesji – godz. 18
15

. 

 

 


